

琉球大學返國報告書

學校介紹

琉球大學作為沖繩縣第一志願的地區大學，文科理工發展完備，加上長期的在地深耕，使其成為一間對沖繩來說，不可或缺的重要一分子。雖然坐落在一個小島上，但琉球大學本身對於國際交流有著非常大的企圖心，除了我們這些交換生以外，也招收了許許多多外籍學部生還有研究生，因此琉球大學對於照顧國際學生，可以說是得心應手。

琉球大學的國際事務部在交換的第一天，就安排了機場接機，沖繩雖然小，但公共交通略顯不足，琉球大學並不在最熱鬧最方便的那霸市，而是在那霸市東邊的西原町，因此對於初來乍到、人生地不熟的我們來說，非常方便，也順利的入住了大學宿舍。

琉球大學對於大量的國際學生，提供了一整區的國際學生宿舍，而國際學生宿舍有兩種房型，一種是單人套房，裡面不但有廁所、浴室、澡盆，也含有個人使用的廚房；第二種則是雙人套房，是一間完善的房間，有兩間單人房間，共用的客廳、飯廳、廚房還有浴室。如果你也想要試著跟日本人一起住的話，也可以選擇一般的日本人宿舍，日本人宿舍也全部都是單人套房，但按照房型的不同，有可能會需要共用浴室和廚房。

我非常幸運的成功入住了國際學生的單人房，而且房租也和在那霸套房便宜，甚至附廚房，在日本這種高度開發的國家裡，外食一餐折合台幣都要價三百元以上，而超市販賣的食材許多都已經處理好，買回宿舍自己煮或是加熱都非常的方便，是不太需要太多的廚藝技巧的，因此廚房對我在沖繩的生活可以說是幫上了大忙。

沖繩並沒有捷運或電車，單軌列車也只在那霸市，公共交通大都依靠公車，因此交通可以說是比高雄更不方便，且日本公車費也比較高，單趟破台幣一百是很經常發生的事。因此也有許多的台灣學生從台灣換了日文駕照後，就在沖繩買機車或汽車，雖然大部的日本人都是非常遵守交通規則，但我們也不熟悉，剛開始的時候要多多注意。

進入宿舍後，國際學生宿舍的宿舍長會經常在宿舍大廳開歡迎會，或是籌辦趴踢，讓我們部是單單在課堂上認識新同學，還能再趴踢當中認識日本同學，還有來自各式各樣地方、國家的人們，在這段期間的種種，都是我最寶貴的回憶。

琉球大學有專門為了國際學生開設了國際教育中心，按照學生們日語能力的不同，有許多的課程可以選擇，而且因為並非本島的關係，學生數量也比較沒那麼多，一堂課大概都二十人左右。老師上課的速度因人而異，但大都偏慢一些，雖然慢，但在整體環境的影響之下，加上如果自己也願意去練習，去跟人說話的話，日語能力可以說是進步神速。像我本身本來出發的時候連 N3 都還沒過，但回來之前已經通過 N1 了。

沖繩作為曾經的琉球王國，有著與日本本島、中國、台灣都不太一樣的文化，發展出了專屬於他們自己的「島民文化」，琉球大學自然也開設了有關沖繩文的相關課程，在其中，我們不但了解了琉球傳統文化、琉球方言，還有多次的參訪與實作，讓我們能夠更加實在的了解。對於喜愛嘗試各式不同文化的我來說，這次交換可以說是非常值得的經驗。

總的來說，在這次的交換當中我學習到了：

- 一、 日語能力
- 二、 海外適應力
- 三、 英語能力
- 四、 文化理解力

五、 交際能力



與那原拔河博物館見學



風樹館博物館見學



觀看琉球傳統戲劇一組舞

Talking about my exchange experiment in Okinawa I had so much fun, and learn a lot of things from the place and everyone I know from there.

As the regional university of Okinawa Prefecture's first choice, the University of the Ryukyus has developed a liberal arts and sciences, and long-term in-depth cultivation has made it an indispensable part of Okinawa. Although located on a small island, the University of Ryukyu itself has a very big intention for international interflows. Besides, our exchange students, they also recruit many foreign students and graduate students. Therefore, the University of the Ryukyus can take care of international students handily.

On the first day of the exchange, the International Affairs Department of the University of the Ryukyus arranged an airport pick-up. Although Okinawa is small, public transportation is not enough. Ryukyu University is not in the most lively and convenient Naha City. But in Naha City's east, Nishihara-cho, so it is very convenient for us who are new here and are not familiar with the place for sure.

The University of the Ryukyus offers a full range of international student residences for a large number of international students, while international student residences have two types of rooms, one is a single suite, which has not only toilets, bathrooms, baths, but also personal kitchens; the other one are double suites, a perfect room with two single rooms, shared living room, dining room, kitchen and bathroom. If you want to try to live with the Japanese, you can also choose a normal Japanese dormitory. The Japanese dormitory is also a single suite, but depending on the room type, you may need to share the bathroom and kitchen.

I am very fortunate to successfully stayed in a single room for international students, and the rent is cheaper than in the Kaohsiung suite, even with the kitchen. In a highly developed country in Japan, the price of a meal is equivalent to more than 300 NTD. Many of the ingredients sold in the supermarket have been processed. It is very convenient to buy the dormitory to cook or heat it. It is not necessary to have too many cooking skills. Therefore, the kitchen can help a lot me in the life of Okinawa. .

There are no MRT or trams in Okinawa. Monorail trains are only in Naha City. Most public transportation relies on buses. Therefore, traffic can be said to be more inconvenient than Kaohsiung. The cost of Japanese buses is also relatively high. Therefore, many Taiwanese students, after changing their Japanese driver's licenses, have bought motorcycles or cars in Okinawa. Although most Japanese people are very obeying the traffic rules, we are not familiar with them. At the beginning, we should pay more attention.

After entering the dormitory, the captian of the international student dormitory often opens a welcome party in the dormitory hall, so that we can not only meet new students in the classroom, and can also know Japanese students, as well as from All kinds of people came from different places, country, all kinds of experiment during this period are my most precious memories.

The class was great, not like some of Taiwanese university, you can chose whichever you want to take. Teachers teach in passion and patient, although maybe you would feel it's kind of slow but as long as you study hard with the full-Japanese environment your Japanese will progress like a high speed rail.